

PRESSEMITTEILUNG

Treffen des Arbeitskreises Augustana in Rom

Vom 23. bis 25. Februar 2025 fand in Rom das dritte Treffen des konkordienlutherisch-katholischen Arbeitskreises Augustana (AA) statt. Unter dem Vorsitz von Bischof Dr. Juhana Pohjola und Weihbischof Dr. Peter Birkhofer erörterten die Teilnehmer die Aussagen des Augsburgischen Bekenntnisses zur Ordination und zum Bischofsamt in vor-konfessioneller Perspektive sowie in der weiteren konfessionellen Entwicklung. Als Gast referierte Prof. em. Dr. Josef Freitag in einem Online-Vortrag über das Verständnis des Bischofsamtes im Kontext des Konzils von Trient.

Dem Arbeitskreis Augustana gehören Vertreter des International Lutheran Council (ILC) und der Katholischen Kirche an. Nach Abschluß der theologischen Gespräche zwischen dem ILC, einer Assoziation konkordienlutherischer Kirchen, und der Katholischen Kirche (2014-2019) war von beiden Seiten die Gründung eines Arbeitskreises als eigenes ökumenisch-theologisches Format angeregt worden. Bei dem Arbeitskreis handelt es sich nicht um eine offizielle Dialogkommission. Pater Dr. Augustinus Sander OSB nimmt als ständiger Gast des Dikasteriums zur Förderung der Einheit der Christen (DPCU) an den Sitzungen teil.

Das nächste Treffen soll als Videokonferenz im Oktober 2025 stattfinden.

Teilnehmer des International Lutheran Council (ILC)

Bischof Dr. Juhana Pohjola, Helsinki, Finnland, Bischof der Ev.-luth. Missionsdiözese Finnlands; Vorsitzender des International Lutheran Council (ILC)
Prof. Dr. Joel Elowsky, St. Louis, Mo., USA
Prof. em. Dr. Werner Klän, D.Litt., Lübeck, Deutschland
Associate Prof. Dr. Jonathan Mumme, Hillsdale, Mich., USA
Prof. Dr. Tom Winger, St. Catharines, Ont., Kanada

Pfarrer Sebastian Grünbaum, Helsinki / Vatikan (Protokollant)

Katholische Teilnehmer

Weihbischof Dr. Peter Birkhofer, Freiburg im Breisgau, Deutschland
Prof. Dr. Markus Lersch, Siegen, Deutschland (online)
Dr. Tim Lindfeld, Aachen, Deutschland
Associate Prof. Dr. James Prothro, St. Louis, Mo., USA (verhindert)
Pater Dr. Augustinus Sander OSB, Vatikan, ständiger Gast des Dikasteriums zur Förderung der Einheit der Christen

PRESS RELEASE

Meeting of the Augustana Working Group in Rome

The third meeting of the Concordia Lutheran-Catholic Augustana Working Group (AWG) took place in Rome from February 23 to 25, 2025. Under the chairmanship of Bishop Dr. Juhana Pohjola and Auxiliary Bishop Dr. Peter Birkhofer, the participants discussed the statements of the Augsburg Confession on ordination and episcopacy from a pre-confessional perspective and in the further confessional development. As a guest, Prof. em. Dr Josef Freitag gave an online presentation about the understanding of the episcopacy in the context of the Council of Trent.

The Augustana Working Group includes representatives of the International Lutheran Council (ILC) and the Catholic Church. Following the conclusion of the theological discussions between the ILC, an association of Concordia Lutheran churches, and the Catholic Church (2014-2019), both sides suggested the establishment of a working group as a specific ecumenical-theological format. The working group is not an official dialog commission. Father Dr. Augustinus Sander OSB takes part in the meetings as a permanent guest of the Dicastery for Promoting Christian Unity (DPCU).

The next meeting is scheduled to take place as a video conference in October 2025.

Participants of the International Lutheran Council (ILC)

Bishop Dr. Juhana Pohjola, Helsinki, Finland, Bishop of the Evangelical Lutheran Missionary Diocese of Finland; Chairman of the International Lutheran Council (ILC)
Prof. Dr. Joel Elowsky, St. Louis, Mo., USA
Prof. em. Dr. Werner Klän, D.Litt., Lübeck, Germany
Associate Prof. Dr. Jonathan Mumme, Hillsdale, Mich., USA
Prof. Dr. Tom Winger, St. Catharines, Ont., Canada

Rev. Sebastian Grünbaum, Helsinki / Vatican (minute writer)

Catholic participants

Auxiliary Bishop Dr. Peter Birkhofer, Freiburg / Breisgau, Germany
Prof. Dr. Markus Lersch, Siegen, Germany (online)
Dr. Tim Lindfeld, Aachen, Germany
Associate Professor Dr. James Prothro, St. Louis, Mo., USA (absent)
Father Dr. Augustinus Sander OSB, Vatican, permanent guest of the Dicastery for Promoting Christian Unity